
هیئت وزیران تصویب کرد

تخفیف ۲۰ درصدی حق بیمه 
برای موتورسیکلت های »نوشماره«

با تصویب هیئت وزیران، تخفیف ۲۰ درصدی برای حق 
بیمه موتورســیکلت  هایی که برای اولین بار شماره گذاری 

می شود، در نظر گرفته شد.
شــادا گزارش داد، یکی از چالش های اساسی شناسایی شده 
مسئله صنعت حمل ونقل و آسیب های چندبعدی ناشی از حوادث 
رانندگی است. در 20 سال اخیر قریب به نیم میلیون نفر در حوادث 
رانندگی ســطح کشــور فوت و بیش از شش میلیون نفر مصدوم 
شده اند. این آمار نگران کننده باعث شد که ضمن آسیب شناسی، 
راهکارهای میان مدت و بلندمدت توسط کارگروه ویژه ای ارائه شود.
در بررسی های انجام شده مشخص شد که از حدود 40 میلیون 
وســیله نقلیه فعال، تنها 70 درصد از وسایل نقلیه موتوری تحت 
پوشــش بیمه شخص ثالث قرار دارند. با توجه به اینکه 22 درصد 
جانباختگان حوادث رانندگی موتورسیکلت سواران هستند و نزدیک 
به 87 درصد موتورسیکلت سواران فاقد حداقل پوشش بیمه ای بودند 
از این رو تصمیم جدی دولت بر تحول و تغییر شرایط موجود است.
ضمن شناســایی دلایل اصلی بیمه گریــزی افراد به خصوص 
دارندگان موتورســیکلت، ایده های نوآورانه ای جهت جلوگیری از 
حذف بیمه نامه از سبد خرید خانوارها ارائه شد. لذا با هدف مساعدت 
و ترغیب دارندگان موتورســیکلت و به منظور گسترش فرهنگ 
 بیمه، با پیشــنهاد صندوق تامین خســارت های بدنی و بررسی و 
امکان سنجی بیمه مرکزی و موافقت شورایعالی بیمه ماده 5 آیین 
نامه اجرائی موضوع ماده 18 قانون تعیین سقف حق بیمه شخص 
ثالث اصلاح و مقرر شد حق بیمه موتورسیکلت هایی که برای اولین 
بار شــماره گذاری می شوند با تخفیف 20 درصدی اعمال شود که 
این موضوع در هیئت وزیران نیز مطرح و مورد تایید رئیس جمهور 

و اعضا دولت قرار گرفت.
شرایط جدید برای وسایل نقلیه نو شماره

همچنیــن مراکز شــماره گذاری یکــی از گلوگاه های اصلی 
در کنتــرل و ممانعت از ارائه خدمــات پلاک گذاری به دارندگان 
موتورســیکلت های صفر کیلومتر است. از طرفی برخی دارندگان 
موتورســیکلت صرفاً برای استفاده از خدمات مذکور اقدام به تهیه 
بیمه نامــه کوتاه مدت می  کنند و ایــن امر با هدف قانونگذاری در 
مورد ایجاد پوشش بیمه مستمر برای وسایل نقلیه در تناقض است. 
بنابراین، پیشــنهاد افزودن یک تبصره به ماده 7 آیین نامه مذکور 
مطرح و مورد موافقت قرار گرفت و مقرر شد صدور بیمه نامه کمتر 

از یک سال برای وسایل نقلیه نوشماره ممنوع شود.
البته بــا هماهنگی های صورت گرفته بــا فرماندهی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران و سایر نهادها مقرر شده است نظارت و کنترل 
جدی بر تخلفات موتورسواران صورت گیرد. همچنین از طریق اجرای 
طرح هایی در سراسر کشور امکان دریافت گواهینامه برای عموم مردم 
تسهیل و تسریع شود. سن دریافت گواهینامه موتورسیکلت با شرایط 

خاص برای نوجوانان نیز به 16 سال کاهش پیدا کرد.
همچنین با همکاری ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت؛ سهمیه 
سوخت وسایل نقلیه نفت گازسوز فاقد بیمه نامه شخص ثالث پس 
از اطلاع رسانی و اخطار قطع شد. دولت همچنین برنامه های جدی 
دیگری درخصوص تعیین حق بیمه وسایل نقلیه موتوری برقی در 
نظر دارد و به زودی طرح عدم تخصیص ســهمیه سوخت وسایل 

نقلیه فاقد بیمه نامه شخص ثالث نیز عملیاتی خواهد شد. 
9۰ درصد موتورسیکلت ها؛ فاقد بیمه

گفتنی اســت، به گــزارش خبرگزاری فــارس، به گفته علی 
استادهاشــمی؛ رئیس  کل بیمه مرکزی ایران، در شرایطی که کل 
وسایل نقلیه در حال تردد 38 میلیون دستگاه تخمین زده می شود 
حداقل 13 میلیون انواع وسایل نقلیه شامل موتور و ماشین، بدون 
بیمه نامه شخص ثالث در خیابان ها و جاده های کشور تردد می کنند.
 رئیــس کل بیمه مرکزی ایران افزود: طبق اعلام مســئولان 
راهور فراجا و وزارت صمت در حال حاضر 12 میلیون و 500 هزار 
موتورسیکلت در کشور در حال تردد هستند که طبق آمار سامانه 
سنهاب بیمه مرکزی حدود 11 میلیون و 200 هزار دستگاه از این 
وسائل یعنی قریب به 90 درصد آن، بدون بیمه نامه شخص ثالث 

و حوادث راننده در کشور تردد می کنند.

هشدار رئیس اتحادیه املاک 
نسبت به اجاره ساعتی خانه ها در سایت معروف

رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: یکی از سایت های 
معروف به وضوح اقدام به درج آگهی خانه های ســاعتی 
می کند که از مســئولان مربوطه تقاضا داریم این پدیده 

نوظهور را رصد و ساماندهی کنند.
کیانــوش گودرزی در گفت وگو با ایســنا دربــاره درج آگهی 
خانه های ساعتی در یک سایت معروف، اظهار کرد: مشاوران املاک 
به هیچ عنوان در موضوع خانه هایی که به شکل ساعتی اجاره داده 
می شــود ورود نکرده و صرفا به بحث اجاره سالانه مطابق با شرح 
وظایفشان در قانون عمل می کنند. با این حال، شنیده می شود که 
بعضی مواقع در نقاطی از کشــور، خانه ها به صورت ساعتی اجاره 
داده می شود که آگهی آنها در اپلیکیشن ها و سایت ها درج می شود.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان این که اجاره منازل به 
صورت ساعتی می تواند تبعات اجتماعی، امنیتی و تداخل شغلی 
ایجاد کند، افزود: یکی از سایت های مشهور به طور واضح اقدام به 
درج آگهی اجاره خانه های مبله و ساعتی می کند و برخورد خاصی 
هم با آن صورت نمی گیرد. این در حیطه مســئولیت ما نیست اما 
وظیفه داریم نســبت به عواقب این آگهی ها که با آب و تاب ارائه 

می شود هشدار لازم را بدهیم.
گودرزی ادامه داد: مسئله اجاره خانه های ساعتی، قدمت چندانی 
ندارد و می توان گفت یک پدیده نوظهور است. اما تا گسترش پیدا 
نکرده مسئولان باید برای ساماندهی آن فکری کنند. جزایر کیش 
و قشم، شمال کشور و شهرهای گردشگرپذیر، از مناطقی است که 

موضوع اجاره روزانه منازل، ظهور و بروز بیشتری دارد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تاکیــد کرد: از وزارت میراث 
فرهنگی و گردشگری و دیگر مراجع تقاضا داریم نسبت به رصد و 
ساماندهی مسئله اجاره ساعتی منازل ورود کند؛ زیرا همان طور که 
گفتم اگر ادامه یابد می تواند بدعت نامناسبی را در جامعه ایجاد کند.

رئیس سازمان استاندارد اعلام کرد

اجرا نشدن استاندارد پوشاک 
به دلیل تعلل وزارت صمت

رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: یکی از علل اجرا 
نشدن استاندارد پوشاک، تعلل وزارت صمت است که 
هنوز برنامه ای برای اجرای برچسب گذاری بر منسوجات 

سلامت محور ارائه نکرده است.
بــه گزارش ایســنا، مهدی اســلام پناه دربــاره وضعیت 
استانداردسازی پوشــاک گفت: یکی از مهم ترین مواردی که 
سازمان اســتاندارد با جدیت به آن ورود کرده بحث ایمنی و 
سلامت مردم است که با تدوین استاندارد اجباری در منسوجات 

سلامت محور به آن پرداخته است.
او افــزود: روند اجرای هر اســتاندارد اجبــاری به بازه ای 
شــش ماهه پس از تصویــب نیاز دارد. یکــی از دلایل اجرا 
نشدن اســتاندارد پوشاک، تعلل وزارت صمت به عنوان یکی 
از مســئولان اصلی در این حوزه است که هنوز برنامه ای برای 
 اجرای برچسب گذاری بر منسوجات سلامت محور ارائه نکرده 

است.
رئیس سازمان ملی استاندارد افزود: در گام اول منسوجاتی 
که به طور مســتقیم با پوســت بدن در ارتباط هســتند را 
نشــانه گذاری کردیم و البســه نوزاد و کودک و البسه زیر را 
مشمول استاندارد اجباری قرار دادیم که در تیرماه امسال در 
یکصد و هفدهمین جلســه شورای عالی استاندارد به تصویب 

رسیده است.
به گفته اسلام پناه، استفاده از برخی منسوجات در البسه های 
یاد شده در بلندمدت به دلیل تماس مستقیم با پوست باعث 
انواع بیماری های لاعلاج و سرطانی و عوارضی مانند ناباروری 

می شود و در واقع تفاوت بین سلامت تا سرطان است.
او ادامه داد: پوشاک کالایی پرکاربرد است پس زمانی که در 
سبد خرید خانوار قرار می گیرد و برای آن هزینه می شود باید 
مصرف کننده را نسبت به آن چیزی که خرید می کند آگاه کنیم.
رئیس سازمان ملی استاندارد همچنین در گفت وگو با صدا 
و ســیما گفت: با ایجاد این استاندارد اجباری، تولیدکنندگان 
پوشــاک در این زمینه موظف به برچســب گــذاری بر روی 
البســه نوزاد و کودک و لباس زیر شــده اند تا مصرف کننده 
بتوانــد با آگاهی کامــل از کالا و به عنوان مثال میزان پنبه و 
 ویسکوزی در آن به کار رفته، کالای مورد نظر خود را انتخاب 

کند.

بهانه های همیشگی
 برای افزایش قیمت گوشت

رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی گاوداران گفت: 
کمبودی در دام زنده نداریم و علت افزایش قیمت گوشت 
در بازار افزایش قیمت نهاده ها، فاصله زیاد بین تولید و 

مصرف و حضور واسطه ها است.
به گزارش ایســنا، بر اســاس آخریــن گزارش های مرکز 
آمار ایران در پاییز امســال تعداد 349 هزار رأس گوســاله در 
دامداری های کشور متولد شد که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته 22 درصد افزایش داشته است. همچنین تعداد گاو و 
گوســاله پروار شده در پاییز سال جاری 462 هزار رأس برآورد 
شــد که نسبت به مدت مشابه ســال قبل پنج درصد افزایش 

یافته است.
ســید احمد مقدســی؛ رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
گاوداران در پاســخ به این ســؤال که آیا افزایش 22 درصدی 
تولید گوســاله در پاییز امســال منجر به کاهش قیمت دام و 
گوشت در کشور خواهد شــد یا خیر؟ تصریح کرد: کمبودی 
در دام ســنگین نداریم که افزایش تولیــد، آن را جبران کند 
و افزایش قیمت دام و گوشــت نیز به میــزان تولید ارتباطی 
ندارد. یعنی کمبود دام منجر به افزایش قیمت نشده است. از 
 طرفی فصــل زایش گاو نیز در پاییز بوده و این امری طبیعی 

است.
وی علت افزایش قیمت دام و گوشــت را بالا بودن قیمت 
نهاده های دامی و حضور واســطه ها عنوان کرد و افزود: قیمت 
جهانی نهاده ها بالا رفته اســت. قیمت ذرت علوفه ای، کنجاله 
سویا و یونجه افزایش یافته و 70 درصد قیمت تمام شده شیر 
و گوشت نیز مربوط به نهاده ها است. چون نمی توانیم تاثیری 
در قیمت های جهانی داشــته باشــیم در نتیجه دولت باید با 
دامداران همراهی کنــد. از طرفی فاصله بین تولید تا مصرف 
 بســیار زیاد است و واســطه ها در این بین قیمت ها را افزایش 

می دهند.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران اضافه کرد: هر 
کیلوگرم دام زنده سنگین برای دامداران 220 هزار تومان است 
و در نتیجه گوشت گوســاله نباید بیش از 490 تا 500 هزار 

تومان به دست مصرف کننده برسد.
 واردات دام زنده از ارمنستان؛ هفته آینده

همچنین به گزارش تسنیم، بر اساس توافق انجام شده میان 
ایران و ارمنســتان، دام سبک و سنگین از ارمنستان در ازای 
صادرات محصولات تولیدی سازمان اقتصادی کوثر وارد می شود.

در دیدار ناصرفخاری؛ مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر با 
»آرسن آواکیان«؛ سفیر کشور ارمنستان، توافق بر سر صادرات 
کالاهای تولید شرکت های وابسته به این سازمان و واردات دام 
سبک و سنگین انجام شد. البته روند اجرای مفاد تفاهمات از 
هفته آینده اجرائی می شود. واردات دام زنده در راستای تنظیم 

بازار گوشت قرمز است.
گفتنی اســت، یکی از دلایل افزایش مســتمر قیمت مواد 
غذایی کشــور در دهه های اخیر، برتری نگاه تجاری بر نگرش 
تامین غذای مردم بوده که برخی مســئولان هم سرایت کرده 
اســت. اگر این نگرش تغییر کند به تبع آن، امر سیاستگذاری 
تا اجرا در مسئله تامین و توزیع مواد غذایی، به طرف متناسب 
سازی با درآمد اقشار کم درآمد خواهد رفت و از ایجاد شکاف 
طبقاتی در بحث غذا جلوگیری خواهد شــد اما اکنون، نگرش 
ثروت اندوزی از غذا حاکم است. این نگرش باید به طرف تولید 
و توزیع کالاهای رفاهی و لوکس هدایت شود و تولید و تامین 
غذا را می توان از مســیرهایی همچون احیای جهادسازندگی 
 برای امر تولید و اســتفاده از تعاونی ها بــرای توزیع پیگیری 

کرد.

اقتصادی
صفحه ۴
سه شنبه ۲۶ دی ۱۴۰۲
۴ رجب ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۴۹۶

ادامه از صفحه ۶

آگهی های مفقودی

 ســند کمپانی پژو 20۶ به شــماره پــاک 793 ن ۶3 ایران 10 
و شماره موتور 182A0018550 شماره شاسی 529۶41 مفقود 

گردیده و فاقد اعتبار است.

بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای خطاب به 
شــبکه بانکی اعلام کرد: اخذ مسکوکات و شمش 
طلا از اشــخاص حتی به صورت امانت که منتج به 
صدور گواهی از طریق ســازوکار بورس کالا و غیر 
آن شــود، صرفاً پس از اخذ مجوز از بانک مرکزی 

امکان پذیر است.
به گزارش بانک مرکزی، این نهاد با صدور بخشنامه ای 
در تاریــخ 24 دی ماه 1402 خطاب به تمامی بانک ها و 
مؤسسات اعتباری تأکید کرد: مؤسسات اعتباری مجازند 
طبق مقررات ناظر بر عملیات مجاز بانکی مصوب جلسه 
مورخ 27 دی ماه 1390 شورای محترم پول و اعتبار، اقدام 
به »قبول و نگاهداری اشیاء گرانبها، اسناد و اوراق بهادار و 

اجاره صندوق امانات به مشتریان« کنند.
 در این بخشــنامه آمده است: اخیراً برخی مؤسسات 
اعتباری با اســتناد به قانون فوق و برخلاف روال و قواعد 
متعارف اجاره صندوق امانات، در پوشــش ارائه خدمات 
دریافت و نگهداری اشیاء گرانبهای اشخاص، مبادرت به 
اخذ مسکوکات طلا و شمش طلا از مشتریان کرده و در 
قبال تأییدیه ای که در این رابطه صادر می کنند، موجبات 

صدور گواهی برای  شــخص امانت  دهنده با اســتفاده از 
ســازوکارهای بورس کالا را فراهــم می کنند که قابلیت 

معامله دارد.
در این بخشــنامه هشدار داده شده: بدیهی است این 
اقدام موجب ایجاد فضای ســفته بازی و افزایش قیمت ها 
به صورت کاذب و غیرواقعی و حبابی شــده و می تواند از 
یک ســو تفاوت قیمت مبادلاتی با ارزش ذاتی شــمش و 
مســکوکات طلا را تشــدید کند و از سوی دیگر، اسباب 

تضییع حقوق و منافع عامه را فراهم کند.
بر ایــن اســاس، از تاریخ ابلاغ این بخشــنامه اخذ 
مسکوکات و شمش طلا از اشخاص حتی به صورت امانت 
که منتج به صدور گواهی از طریق ســازوکار بورس کالا 
و غیر آن شــود، صرفاً پس از اخذ مجوز از بانک مرکزی 

امکان پذیر است.
در ادامــه بخشــنامه تاکید شــده: مقتضی اســت 
بــه  قید فوریــت، هرگونه طرحی که واجد مشــخصات 
و مختصــات فــوق در آن مؤسســه اعتبــاری، در حال 
اجراســت متوقف شــده و با فراخوان مناســب، نسبت 
به اســترداد تمامی مســکوکات و شــمش های طلای 

اخــذ شــده در کوتاه ترین زمــان ممکن اقــدام گردد.
در پایان بخشنامه بانک مرکزی تصریح شده است: این 
بانک به اســتناد اختیارات خود مقرر در قوانین بالادستی 
به ویژه قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، برای 
انتظام بخشی و تسهیل مبادلات طلا، تدابیر خاصی را در 
این رابطه از طریق سازوکار مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
 در دســتور کار دارد که متعاقباً جزئیات آن اعلام خواهد 

شد.
با توجه به مراتب مذکور، مقتضی است مراتب به قید 
تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه مورخ 16 مردادماه 1396 
به تمامی واحدهای ذی ربط آن بانک    / مؤسســه اعتباری 
غیربانکی ابلاغ شــده و بر حســن اجرای آن نیز نظارت 

دقیق به عمل آید. 
 واکنش بورس کالا به تصمیم بانک مرکزی

این بخشنامه بانک مرکزی با واکنش بورس کالا مواجه 
شد. بانک مرکزی معتقد است بر اساس قانون  بانک مرکزی 
متولی بازار ارز و طلا است و اگر کنترل مسکوکات و شمش 
طلا زیر نظر خودش باشد، حداقل بخشی از نوسانات کنترل 
خواهد شــد. از طرفی برخی می گویند که ممکن است با 

این اقدام، بخشی از معاملات فعلی طلا در بورس کالا به 
بازار غیررســمی برود. همین اختلاف نظر و شاید تضاد 
منافع منجر به واکنش بورس کالا و صدور اطلاعیه ای در 

این زمینه شده است.
بورس کالا در واکنش به این تصمیم بانک مرکزی با 
صدور اطلاعیه ای تأکید کرد: معاملات بازارهای اوراق بهادار 
مبتنی بر طلا صرفاً در قالب قوانین و مقررات بازار سرمایه 
اجرائی می شود. معاملات بازارهای اوراق بهادار مبتنی بر 
طلا با موافقت قبلی بانک مرکزی صورت گرفته اســت. 
همچنین بازار اوراق بهادار شمش طلا با تایید معاون اول 
رئیس جمهور و وزیر اقتصاد در تاریخ 21 اســفند 1401 

راه اندازی شده است.
این اطلاعیه می افزاید: در ضمن تمام طلاهای موجود 
در انبارهای بورسی دارای شناسنامه و تایید مالکیت است. 
ضمن اینکه انجام هرگونه سوءاستفاده جهت قاچاق کالا 

در این بازار غیرممکن است.
در پایان این اطلاعیه تأکید شده است: به اطلاع فعالان 
بازار می رســاند مطابق رویه های جاری، فعالیت بازارهای 

مربوطه کماکان استمرار خواهد داشت.

با ابلاغیه بانک مرکزی

ارائه گواهی سپرده بانک ها در قبال سکه و طلا 
ممنوع شد

معاون بانک مرکزی خبر داد

مسدودسازی۲۰هزاردرگاهپرداختاینترنتیمرتبطباقمارخانهداران
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، از شناسایی 
و تشــکیل پرونده قضائی بیــش از ۲۰ هزار درگاه 
پرداخت اینترنتی مرتبط با قمارخانه داران و همچنین 
شناسایی بیش از 7۲ هزار کارت اجاره ای در شبکه 

بانکی خبر داد.
به گزارش تسنیم، سایت های قمار و شرط بندی باوجود 
اخطارهای متعدد همچنان درحال فعالیت هستند و نکته 
مهم اینجاست که عمده پرداختی ها در این سایت ها از طریق 
شبکه بانکی و حتی اپلیکیشن های پرداخت انجام می شود.

معضــل کارت های اجــاره ای و درگاه هــای پرداخت 
سایت های شرط بندی موضوع مهمی است که حتما نیازمند 
همکاری سایر دستگاه ها در کنار بانک مرکزی است. بانک 
مرکزی در همین ارتباط تأکید دارد: برای مقابله با این پدیده 
نیازمند اقدامات همه جانبه و فرادستگاهی در کشور هستیم 
تا بتوانیم به  صــورت هماهنگ و فرآیندی با پدیده قمار و 

شرط بندی در فضای مجازی مقابله کنیم.
»مهران محرمیان«، معاون فناوری بانک مرکزی با اشاره 
به اینکه مبارزه با پدیده قمار و شرط بندی سایبری، موضوعی 
چندوجهی است و برخورد مؤثر با این جرم و محدودسازی 
عامــلان آن نیازمند اقدام در ابعاد مختلف و البته خدمات 
بانکی است، تاکید کرد: معضل مجرمانه قمار و شرط بندی 
در کشور دارای اکوسیستم پیچیده ای است که نباید آن را 
صرفاً رفتاری شــخصی و متکی به افراد مجرم دانست. لذا 
بانک مرکزی با بررســی  و تحقیقات عمیق و گسترده، در 
گام نخســت بازیگران این حوزه را از منظر عملیات بانکی 
و مبادلات مالی در ســه شاخه شامل سرشاخه های اصلی، 
قمارخانه داران و نیز قماربازان شناسایی و دسته بندی کرد.

 توقف 7۰ درصد فعالیت قماربازان
وی افزود: بررسی مدل فرآیندی قمار و شرط بندی در 
فضای مجازی نشان می دهد برای مقابله با این پدیده نیازمند 
اقدامات همه جانبه و فرادستگاهی در کشور هستیم تا بتوانیم 
به صورت هماهنگ و فرآیندی با پدیده قمار و شــرط بندی 
در فضای مجازی مقابله کنیم. بر این اساس، کارگروهی با 
همکاری نهادهایی مثل دادســتانی کل کشور و مرکز ملی 
فضای مجازی حاصل شــده است.لازم به ذکر است در این 
کارگروه پیشــنهادهای متعددی از سوی بانک مرکزی به 
سایر نهادهای مسئول نیز ارائه شده تا نهایتاً هزینه این رفتار 

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

رأیدیوانبرایآزادسازیقیمتبلیتهواپیمامتوقفشد
در حالی با رای دیوان عدالت اداری، ایرلاین ها 
قیمت پروازهای داخلــی را افزایش داده اند که به 
گفته رئیس کمیسیون عمران مجلس، رئیس این 
دیوان دســتور توقف این رای تــا اطلاع ثانوی را 

صادر کرده است.
به گزارش تســنیم، شرکت های هواپیمایی داخلی از 
اواخر ماه گذشته با استناد به رای دیوان عدالت اداری اقدام 
به افزایش قیمت بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی کردند.

بر این اســاس با شکایت شــرکت های هواپیمایی، 
دیوان عدالت اداری رای داد که ســتاد تنظیم بازار مجاز 
به نرخ گذاری در بخش حمل ونقل هوائی داخلی نیست. 

افزایش قیمت بلیت پروازهای داخلی، واکنش وزارت 
راه و شهرســازی را به  دنبال داشــت و این وزارتخانه با 
همراهی سازمان تعزیرات حکومتی دفتر دو ایرلاین متخلف 

فرودگاه مهرآباد را پلمب کردند.

در ادامه »حســین مذنب« مدیرکل دفتر بازرسی و 
حقوق شــهروندی وزارت راه  و شهرســازی از اعلام جرم 
علیه 9 شرکت  هواپیمایی بخش خصوصی کشور به دلیل 
گرانفروشی خبر داد و گفت: شرکت های هواپیمایی موظف 
به رعایت نرخنامه مصوب ســازمان هواپیمایی کشوری 
هستند. این نرخنامه خردادماه امسال به ایرلاین ها ابلاغ 
شــده و فــروش بالاتر از این نرخ ها تخلــف بوده و با آن 

برخورد خواهد شد.
وی با اشاره به گشت مشترک وزارت راه و شهرسازی و 
سازمان تعزیرات حکومتی از فرودگاه مهرآباد )عصر جمعه 
22 دیماه(، افزود:  پس از دریافت شکایت های مردمی از این 
فرودگاه بازدید به عمل آمد و دفتر دو شرکت هواپیمایی 

متخلف به صورت موقت پلمب شد.
مدیرکل دفتر بازرسی و حقوق شهروندی وزارت راه  و 
شهرسازی تاکید کرد: مرجع قیمت گذاری بلیت هواپیمایی 

شورای عالی هواپیمایی است.
در نهایت روز گذشــته، »محمدرضا رضایی کوچی« 
رئیس کمیســیون عمران مجلس از توقف اجرای دیوان 
عدالت اداری برای آزادســازی نرخ بلیــت هواپیما خبر 
داد و گفت: در شــرایطی قرار داریم که اگر قیمت بلیت 
هواپیما بیشتر از این اعداد و ارقام شود، بلیت برای برخی 
از طبقات جامعه هم خارج از دســترس می شود. در حال 
حاضر بلیت هواپیما محــدود به درصد خاصی از جامعه 
شده اســت و افزایش قیمت ها صنعت گردشگری را هم 

تحت تاثیر قرار می دهد.
وی ادامه داد: صنعت هوائی به صنعت لوکسی تبدیل 
شده که تنها عده ای خاصی امکان استفاده از آن را دارند و 
با هرگونه افزایش قیمت برای بلیت هواپیما مخالف هستیم.

رئیس کمیســیون عمران مجلــس تاکید کرد: فعلا 
اجرای رای دیوان عدالت اداری برای افزایش قیمت بلیت 

هواپیما متوقف شده است. هیئت عمومی دیوان از رئیس 
دیوان دســتور متوقف کردن اجرای این رای را اخذ کرده 
 اســت و با دستور توقف اجرای رای، هیچ ایرلاینی اجازه 
افزایش قیمت بلیت را ندارد. در همین شرایط بلیت هواپیما 

از سبد خانوار 80 درصد خانوار ایرانی حذف شده است.
رضایی کوچی با بیان اینکه حتی با افزایش قیمت ها 
هــم متقاضیان دسترســی به بلیت هواپیمــا ندارند و با 
 کمبود بلیــت در بازار مواجه هســتیم، اظهار داشــت: 
هر چند که تعــدادی هواپیما به ناوگان اضافه شــد اما 
این تعداد پاســخگوی میزان نیاز و تقاضا نیست. تعدادی 
هواپیما وارد شد، اما از سوی دیگر تعدادی هواپیما هم به 
جمع هواپیما های زمینگیر پیوستند. در حالی که تعداد 
هواپیما های فعال به 200 فروند هواپیما هم نمی رسد برای 
پاسخ به تقاضای موجود تعداد ناوگان فعال باید حداقل به 

400 فروند هواپیما برسد.

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

31/400/000سکه تمام طرح جدید
28/100/000سکه تمام طرح قدیم

17/800/000نیم سکه
10/900/000ربع سکه

6/000/000گرمی
2/665/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
42/000دلار )توافقی(
45/956یورو )توافقی(

53/554پوند
1/397لیر ترکیه

11/433درهم امارات
32/060هزار دینار عراق

بورس
2/195/410شاخص کل بورس تهران

766/452شاخص هموزن

در حالی که از سال ۱۴۰۰ با اجرای قانون انتزاع، 
بعد از مدت هــا بلاتکلیفی این قانون، همه وظایف 
مربوط به تأمین تا واردات و تنظیم بازار محصولات 
کشاورزی و مواد غذایی به وزارت جهادکشاورزی 
واگذار شد، حالا با دســتور رئیس جمهور، دوباره 
مســئولیت نظارت بر بازار به طور کامل به سازمان 

حمایت تفویض شده است.
به گزارش ایســنا، روز گذشته امین حسین رحیمی؛ 
وزیر دادگســتری اعلام کرد که بر اســاس دستور اخیر 
رئیس جمهور مســئولیت نظارت بر بــازار دوباره به طور 
کامل به سازمان حمایت تفویض شده و از این به بعد کلیه 
بازرسی و نظارت بر عهده سازمان حمایت از تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان است.
در اصــل به گفته او با توجه بــه اینکه  قانون انتزاع 
در دولت ســیزدهم اجرائی شــد وظایف نظارتی در مورد 
محصولات کشاورزی به وزارت جهاد کشاورزی محول شد. 
اما وزارت جهاد کشاورزی امکانات و نیروی لازم را برای این 
کار نداشت. بر همین اساس اخیرا رئیس جمهور دستور داد 
که این نظارت باید متمرکز شود. بنابراین جلسات متعددی 
تشکیل شد و نهایتا رئیس جمهور دستور داد که مسئول این 
کار، سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

اســت که زیرمجموعه وزارت صمت است. بر این اساس 
این ســازمان هم مسئولیت قیمت گذاری و هم مسئولیت 
نظارت و بازرسی را دارد و هم اگر تخلفی کشف کرد باید 

به سازمان تعزیرات حکومتی گزارش دهد.
تلاش های بسیار برای اجرای قانون انتزاع

در ســال های گذشــته با توجه به تعدد دستگاه های 
مســئول در حوزه تولید نظارت بر بازار کالاهای مختلف، 
انگشــت اتهام دستگاه ها همواره به ســوی یکدیگر بود. 
برای مثال بر اســاس قانون انتــزاع یا همان قانون تمرکز 
وظایف بازرگانی بخش کشــاورزی، دولت را مکلف کرده 
بــود تا همه وظایف مربوط بــه تأمین تا واردات و تنظیم 
بازار محصولات کشــاورزی و مــواد غذایی با یک مرحله 
تبدیــل از وزارت صنعــت، معــدن و تجارت منتزع و به 
وزارت جهادکشاورزی واگذار شود. تاریخ انقضای این قانون 
22 تیرماه ســال 1400 بود. با این حال تکلیف نظارت بر 
بازار کالاهای کشــاورزی تا مدتی نامشخص بود و تقریبا 

کسی زیر بار این مسئولیت نمی رفت.
در نهایــت در آذر ماه ســال 1400 اعلام شــد که با 
توجه به واگــذاری کلیه فعالیت هــای مرتبط به تنظیم 
بازار محصولات کشاورزی به وزارت جهاد کشاورزی، 40 
درصد بازرسان سازمان های صمت استانی به سازمان های 

جهاد کشــاورزی منتقل می شوند تا زنجیره تامین، توزیع 
و نظارت یکپارچه و کامل شــود. بر این اساس در دو سال 
 گذشــته نظارت بر بازار کالاهای کشــاورزی مثل میوه و 
تره بار، مرغ،  تخم مرغ، برنج، شــکر، قند، حبوبات و غیره 
از سوی وزارت جهاد و بازرسی بر سایر کالاها همچنان از 

سوی سازمان صمت استان ها انجام شد.
تفویض وظایف وزارت جهاد به اتاق اصناف

با این حال اواخر آبان ماه امسال، اخباری از همکاری 
وزارت جهــاد و اتــاق اصناف ایران بــرای تامین کالا و 
نظارت بر بازار مطرح شــد و حتی وزیر جهاد کشاورزی 
اعلام کرد که مسئولیت توزیع و نظارت تا مصرف کننده 
نهائــی بر عهده اتحادیه های اتــاق اصناف خواهد بود تا 
سوداگری از بازار حذف و کالا با قیمت مناسب به دست 

مصرف کننده برسد.
بر این اساس تفاهم نامه یکپارچه سازی تیم های بازرسی 
وزارت جهاد کشاورزی و اتاق اصناف نیز بین این دو نهاد 
امضا و بر اساس آن مقرر شد وزارت جهاد کشاورزی شرایط 
تامین کالا را برای اتاق اصناف و اتحادیه های زیر مجموعه 
آن در سراسر کشور فراهم کند و در مقابل این اتاق با شبکه 
توانمند توزیع، کالا را به دست مصرف کننده نهائی برساند.

همچنین اواخر آذرماه در جریان تدوین دستورالعمل 

اجرائی تفاهم نامه همکاری وزارت جهاد کشاورزی و اتاق 
اصناف مقرر شــد تمام اتاق های اصناف سراسر کشور در 
قالب معرفی مباشرین صنفی در بخش تامین کالا به جهاد 
کشــاورزی کمک کنند و این مباشرین کالا را به صورت 

عمده بگیرند و در سطح خرده فروشی توزیع کنند.
 دوباره وزارت

با این حال، همان طور که در ابتدای گزارش مطرح 
شد به نظر می رسد شرایط دوباره تغییر کرده، مسئولیت 
نظارت بر بازار دوباره به طور کامل به ســازمان حمایت 
تفویض شده و از این به بعد کلیه بازرسی و نظارت بر عهده 
سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان است.

البته هنوز جزئیات این موضوع مشــخص نیست؛ 
برای مثال مشخص نیست که آیا بازرسان منتقل شده 
به وزارت جهاد، دوباره به سازمان صمت بر می گردند؟ 
آیا همکاری اخیر وزارت جهاد با اتاق های اصناف، حالا از 
سوی سازمان حمایت ادامه خواهد داشت؟ سؤال اصلی 
این اســت که آیا این تغییر هم در راستای آماده  سازی 
بســتر تشکیل وزارت بازرگانی اســت یا قرار است این 
موضوع منتفی شــود و حالا به جــای وزارت بازرگانی، 
وظایف مرتبط با تنظیم بازار در سازمان حمایت متمرکز 

خواهد شد؟

به دلیل ناتوانی وزارت جهادکشاورزی در اجرای قانون انتزاع 

نظارتبربازارکالاهایاساسیبهسازمانحمایتواگذارشد

نائب رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: 
متنوع کردن ســبد سوخت و اســتفاده از خودرو های 
و هیبریدی می تواند  برقی  و  گازســوز، دوگانه ســوز 

راه حل هایی برای ناترازی بنزین در کشور باشد.
حمیدرضــا صالحی، نائــب رئیس کمیســیون انرژی اتاق 
بازرگانی ایران در گفت وگو با خبرگزاری دانشجو، درباره ناترازی 
بنزیــن گفت: در بحث حامل های انــرژی و بنزین ما در برنامه 
سوم توســعه و در بند مربوط به مصارف مصوب کردیم که در 
حوزه ساخت پالایشگاه ورود شــود در همین راستا پالایشگاه 
خلیج فارس ساخته شد که توانسته است تاکنون مانع از ناترازی 
بنزین در کشــورمان شــود. اما حالا زنگ خطر ناترازی باز هم 
به صدا درآمده اســت؛ دلیل آن اســت که به موضوع ساخت 

پالایشگاه به اندازه کافی اهتمام نداشته ایم.
این کارشــناس حــوزه انرژی افزود: از ســوی دیگر اقدام 
عملی و جدی در رابطه با افزایش کیفیت بنزین هم انجام نشد، 

کیفیت خودروهای داخلی هم تعریفــی ندارد و حتی موضوع 
متنوع سازی سوخت خودروها هم پیگیری نشده است.

وی ادامــه داد: در کشــور خودرو هایی داریــم که در هر 
100 کیلومتــر 12 تــا 13 لیتــر بنزین مصــرف می کند یا 
موتورســیکلت  هایی داریــم که مصرف بالایــی دارند و بخش 
عمده ای از آلودگی هوا در کشــور مربوط به آنهاســت. مسلما 
برای حل ناترازی بنزین کشور باید به سمت تولید خودروهای 
با کیفیت حرکت کنیم، این وظیفه خودروسازان در این موضوع 

است.
وی با بیان اینکــه اگر مصوبات برنامه های توســعه برای 
بهینه  ســازی وســایل حمل ونقل را جدی می گرفتیم امروز در 
چنین شــرایطی قرار نگرفته بودیم، گفت: استاندارد ســازی و 
بهینه  ســازی مصرف خودروهای داخلی یکــی از قطعات پازل 
حل ناترازی بنزینی کشــور اســت. مادامی که مصرف بنزین 
خودروهای داخلی بیشــتر از اســتانداردهای جهانی است هر 

چقدر بنزین تولید کنیم مصرف می شود.
صالحی با طرح این سؤال که آیا راه حل این است که اقدام 
به واردات بنزین کنیم؟ گفت: باید سیاســت ها را بازبینی کنیم 

و اقداماتی انجام دهیم که مصرف بنزین در کشور بهینه شود.
نائب رئیس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی ایران گفت: 
باید به سمت متنوع کردن سبد سوخت حرکت کنیم. می توان 
خودرو های تمام برقی به کشور وارد کرد که برای شارژ آنها باید 

در سطح شهر امکانات لازم فراهم شود.
این کارشــناس انــرژی بیان کرد: علاوه بــر این خودرو ها 
می توان خودرو های با ســوخت CNG را نیز در کشــور توسعه 
داد و حتــی از این خودرو ها در حمل ونقل عمومی نیز می توان 

استفاده کرد.
وی گفــت: ســوخت CNG امتحان خود را پــس داده و 
تکنولوژی مورد نیاز آن را نیز در کشور داریم، ولی قیمت نازل 

بنزین باعث شده که استفاده از این سوخت به صرفه نباشد.

مجرمانه برای مرتکبان و مسببان افزایش یابد.
معــاون فناوری های نوین بانک مرکــزی ادامه داد: در 
راستای انجام سلسله اقدامات پیشگیرانه، در بانک مرکزی 
و برخی بانک های کشــور با توسعه الگوریتم های هوشمند 
اقدامات مؤثری درجهت شناسایی سوءرفتار افراد در شبکه 
بانکــی و پرداخت صورت گرفته اســت. به طوری که نرخ 
ارتکاب این دســته از تخلفــات حاکی از توقف بیش از 70 
درصد فعالیت قماربازان پس از دریافت پیامک هشدار است.

وی به تشریح اقدامات عملیاتی بانک مرکزی پرداخت و 
گفت: رصد مداوم و به روزرسانی خدمات نوین پولی و مالی 
به منظور پیشگیری از مخاطرات احتمالی در زمینه قمار در 
فضای مجازی، سامان دهی و مسدودسازی درگاه ها و ابزارهای 
متخلف حوزه پرداخت برای مقابله با قمار، فراهم سازی امکان 
محدودســازی دسترســی به خدمات بانکداری و پرداخت 
الکترونیکی از مبدأ نشــانی های اینترنتی خارجی از کشور 
یــا مراکز داده خارجی از جمله اقدامات و برنامه های بانک 

مرکزی برای مقابله با قمار و شرط بندی سایبری است.

محرمیــان همچنین با تاکید بــر اینکه اقدامات بانک 
مرکزی طی ســه ســال گذشــته، منجر به کاهش قابل 
ملاحظه آمار سوءاستفاده از ابزارهای بانکداری الکترونیکی 
در سایت های قـمار و شرط بنـدی شده است، افزود: با توجه 
به اقدامات انضباطی اثربخش درخصوص تخلفات مرتبط با 
حوزه قمار و شرط بندی مجازی، در حال حاضر شیوه اصلی 
تخلفات مالی، سوءاستفاده از روش کارت به کارت از سوی 

متخلفین است.
 بیشترین سوءاستفاده از سرویس کارت به کارت

وی ادامــه داد: با توجه به اقدامــات تکمیلی نظارتی 
در پایــش عملیات انتقال وجه کارت بــه کارت، آمار این 
بخش نیز با توجه به اعمال محدودیت ها و اقدامات صورت 
گرفته از ســوی بانک مرکزی، کاهش قابل توجهی داشته؛ 
به نحوی که میزان سوءاســتفاده از این شــیوه نیز، حدود 
80 درصد کاهش یافته اســت. شناسایی بیش از 20 هزار 
درگاه پرداخت اینترنتی مرتبط با قمارخانه داران و تشکیل 
 پرونده قضائی برای صاحبان آنها همچنین شناسایی بیش از 

72 هزار کارت اجاره ای در شبکه بانکی و اعمال محدودیت در 
دریافت خدمات بانکی هم از دیگر اقدامات انجام شده است.

معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی گفت: با توجه 
به اینکه عمده سوءاســتفاده از سرویس کارت به کارت از 
طریق مسیر واســط های نرم افزاری کارت به کارت صورت 
می گیرد، بانک مرکــزی در این حوزه اعمال قانون کرده و 
مطابق مقررات جاری، اقدام های انضباطی متعدد و متنوعی 
شامل جرایم ریالی، مسدودســازی درگاه ها، نرم افزارهای 
واسط و محدودســازی عملکرد پذیرندگان مالی خاطی را 

اعمال کرده است. 
محرمیان تاکید کرد: بانک مرکزی در مبارزه با قمار و 
شرط بندی در فضای مجازی همکاری نزدیک و مستمری 
با ســایر نهادها از جمله قوه قضائیه، دســتگاه های نظارتی 
و پلیس فتا دارد. این همکاری ها شــامل مواردی از جمله 
شناسایی اجاره دهندگان کارت های بانکی به قمارخانه های 
سایبری، قماربازان، سرشاخه های قمار و ارجاع این افراد به 

نهادهای مسئول است.

یک کارشناس مطرح کرد

نقشخودروسازاندررفعناترازیبنزین


